
PROTOKÓŁ  Nr  V/11 
z obrad sesji Rady Miejskiej 

odbytej w dniu   03 lutego 2011r. 
 
W obradach sesji uczestniczyło  15 radnych oraz Burmistrz  Chodcza     -    
Kazimierz Sawioski, Sekretarz Miasta i Gminy   -  Benedykt Nowakowski, 
Skarbnik Miasta i Gminy     -  Włodzimierz Ladorucki,  a także: 
sołtysi, kierownicy jednostek budżetowych , dyrektorzy szkół oraz  zaproszeni 
goście. 
 Porządek  obrad V sesji Rady Miejskiej: 
1. Otwarcie. 

- stwierdzenie prawomocności obrad, 
- przyjęcie porządku obrad, 
- przyjęcie  protokołu  z poprzedniej sesji, 

2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza między sesjami. 
- przedłożenie informacji przez  Burmistrza, 
- dyskusja, 

3.   Informacja z prac Komisji stałych Rady między sesjami. 
       - przedłożenie informacji – Przewodnicząca Rady Miejskiej. 
       - dyskusja, 
4.   Uchwalenie  budżetu Miasta i Gminy Chodecz  na rok 2011. 
       -     przedłożenie projektu budżetu Miasta i Gminy Chodecz na rok 2011  
             przez Skarbnika ,                 
       -    opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy w sprawie  
            projektu budżetu, 
       -    opinia Komisji Budżetu i Finansów w sprawie projektu budżetu, 
       -    dyskusja, 
       -    podjęcie uchwały, 
5.    Podjęcie uchwały w sprawie  określenia warunków i trybu finansowania  
       rozwoju sportu przez Miasto i Gminę Chodecz. 
       -    przedłożenie informacji w  przedmiotowej sprawie  
       -    dyskusja, 
       -    podjęcie uchwały, 
6.    Podjęcie uchwały w sprawie przeprowadzenia wyborów do organów  
       jednostek pomocniczych Miasta i Gminy Chodecz. 
       - przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie , 
       - dyskusja, 
       - podjęcie uchwały, 
7.    Podjęcie uchwały w sprawie  przyjęcia planów pracy stałych  Komisji  Rady  
       Miejskiej oraz planu kontroli Komisji Rewizyjnej na  2011r. 



       - przedłożenie projektów planów pracy przez przewodniczących     
         poszczególnych  Komisji  Rady Miejskiej 
       - dyskusja, 
       - podjęcie uchwały, 

    8.  Interpelacje i zapytania radnych. 
   9.  Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
 10.  Zakooczenie obrad sesji . 
Ad. 1.  Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
   Przewodnicząca Rady Miejskiej Pani  Danuta Warszawska w dniu 03 lutego 
2011r. o godzinie 10,oo otworzyła  obrady V sesji Rady Miejskiej w Chodczu .  
Na podstawie listy obecności stwierdziła, że w obradach  sesji Rady Miejskiej 
bierze udział 15 radnych, co wobec ustawowego składu Rady Miejskiej stanowi 
pełen skład, a zatem obrady są prawomocne.  
Lista obecności stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Przewodnicząca Rady powiedziała, iż w materiałach na sesję radni otrzymali 
porządek obrad V sesji Rady Miejskiej w Chodczu. Odczytała treśd  porządku 
obrad sesji i poddała  pod głosowanie. Za  przyjęciem porządku obrad 
głosowało- 15 radnych. 
W dalszej części  porządku obrad Przewodnicząca  Rady przekazała, iż protokół 
z poprzedniej sesji był wyłożony do wglądu w Biurze Rady, w związku z 
powyższym radni mogli się zapoznad z jego treścią. Przewodnicząca Rady 
poddała pod głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. Za głosowało –
15radnych.1. Wobec powyższego protokół z poprzedniej sesji został przyjęty. 
Ad. 2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Chodcza  między sesjami. 
Pan Kazimierz Sawioski Burmistrz Chodcza przedłożył sprawozdanie ze swej 
działalności między sesjami za okres od  29 grudnia 2010r. do  02 lutego 2011r. 
Treśd sprawozdania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Dyskusji  przedmiotowym temacie nie było. 
 Ad. 3.  Informacja o odbytych posiedzeniach Komisji Rady w okresie między 
sesjami.         
Przewodnicząca Rady Miejskiej    przedłożyła informację dotyczącą posiedzeo 
stałych Komisji Rady Miejskiej.  Treśd informacji stanowi załącznik do protokołu.  
Dyskusji w powyższej sprawie nie było. 
Ad. 4. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Miasta i Gminy Chodecz 
na rok 2011. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej przystępujemy do kolejnego punktu porządku 
obrad sesji jakim jest  uchwalenie budżetu miasta i gminy Chodecz na rok 2011, 
w związku z tym  poprosiła Skarbnika o przedłożenie projektu budżetu Miasta i 
Gminy Chodecz na rok 2011. Treśd  budżetu stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 



Skarbnik Miasta i Gminy P.Włodzimierz Ladorucki  przedłożył  kwotowo 
dochody i wydatki  w analizowanym  budżecie . Ponadto Skarbnik przedłożył 
opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy. Treśd stanowi załącznik 
do niniejszego protokołu. Po przedłożeniu  przez Skarbnika powyższego 
projektu budżetu, Przewodnicząca Rady poprosiła Przewodniczącego Komisji 
Budżetu i Finansów P. Kazimierza Powietrzyoskiego  o opinię tejże Komisji. 
Radny Kazimierz Powietrzyoski wskazał, iż budżet na rok 2011 jest budżetem 
trudnym , komisja budżetu i finansów  nie miała żadnego wpływu na 
opracowanie i tworzenie  się tego budżetu ze względu na to że jest to budżet 
roku wyborczego. My tylko jako radni pochyliliśmy się nad tym co otrzymaliśmy 
od Pana Burmistrza. W między czasie komisja na swych dwóch posiedzeniach 
spotkała się z kierownikami jednostek budżetowych samorządu terytorialnego  
i rozmawialiśmy o skali zatrudnienia w tych jednostkach, celem działao  komisji 
było szukanie wolnych  środków finansowych. Komisja również zapoznała się z 
pismami dotyczącymi  potrzeby dofinansowania działalności klubu sportowego 
Zgoda Chodecz, Bractwa Miłośników Ziemi Chodeckiej, Miejsko Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej, i Klubu Karate Tradycyjnego.  Po rozmowach z 
Panem Burmistrzem podczas posiedzeo komisji Pan Burmistrz wskazał ,iż przy 
pozyskaniu wolnych środków w budżecie, wyżej wymienione jednostki bądź 
stowarzyszenia otrzymają dofinansowanie w trakcie roku przy realizacji 
budżetu. Pan Burmistrz jak i komisja budżetu będzie przychylna do wsparcia 
finansowego. Szanowni Paostwo, uwaga na przyszłośd iż w miesiącu grudniu nie 
składa się takich pism o dofinansowanie, ponieważ jest już to moment zbyt 
późny. Tego typu rzeczy, należy składad wcześniej, kiedy Pan Skarbnik zaczyna 
pochylad się nad przygotowywaniem projektu budżetem na dany rok. 
Reasumując, komisja pozytywnie opiniuje projekt budżetu przedstawiony nam 
przez Pana Burmistrza z założeniami o których wcześniej wspomniałem.  
Radna Grażyna Wilioska Szanowni Paostwo, dzisiaj jak powiedział Pan 
Przewodniczący komisji budżetu pochylamy się nad projektem  budżetu i mamy 
dziś  zatwierdzid ten budżet. Jest to dla nas wszystkich trudny moment, kiedy 
widzimy  jak wąska jest ta kołderka i każdy chce przeciągnąd na swoją stronę. 
Mnie najbardziej niepokoi w tym budżecie  brak jakichkolwiek pieniędzy  na 
inwestycję.  Jak Paostwo na pewno zauważyliście w naszym budżecie nie ma 
nawet jednego procenta środków na inwestycje. To jest bardzo niepokojące.  
Ja tutaj jako osoba wybrana przez mieszkaoców Chodcza, nie ukrywam że będę 
bardzo zabiegała o te wszystkie rzeczy, które były mówione, nie tylko tutaj w 
moim programie ale również w Pana Burmistrza, gdzie było powiedziane że 
będą remontowane drogi i ulice w  Chodczu,  w tej chwili mówię tylko o mieście 
Chodczu, z tego względu że jestem przedstawicielką tego tutaj okręgu. Z tego 
co wiem  że  były pisma skierowane do mieszkaoców ulicy Sadowej i Bocznej, że 



w ramach wieloletniego planu inwestycyjnego na rok 2011 jest planowana 
przebudowa ulicy jednej i drugiej. W tym momencie jak spojrzałam, w projekcie 
budżetu te inwestycje są przeniesione i tu jest napisane że w ramach właśnie 
tych inwestycji jak w ramach planu wieloletniego ulica Sadowa jest przesunięta 
na 2012 r. a ulica Boczna na 2013r.  Jak  ja  rozumie nie ma pieniędzy, ale mam 
taką propozycję i nie wiem czy to możemy coś takiego uchwalid czy dokonad 
zapisu , jeżeli   na przykład  podejmujemy  decyzje że są robione pewne 
inwestycje czy na przykład nie możemy powiedzied że wszystkie zaoszczędzone 
środki przekazujemy w dalszym ciągu na inwestycje, żeby to nie były pieniądze 
które później pójdą na tak zwane nie wiem, konsumpcje czy na jakieś inne 
rzeczy, tylko w dalszym ciągu na inwestycje. Gdybyśmy taką uchwałę przyjęli to 
może byśmy  w tym momencie coś polepszyli. Następne mam pytanie, które 
mnie tutaj nurtuje,  to w mianowicie  kiedy obejmowaliśmy tutaj swoje 
stanowiska jako radni poprosiliśmy o tzw. bilans wejścia, otrzymaliśmy wtedy 
informacje, że nasza gmina jest zadłużona na 7 milionów 700 tysięcy, co nas 
niestety troszeczkę przeraziło, ale wczoraj zobaczyłam na stronie internetowej 
że to zadłużenie się zmniejszyło do 4 miliony 300 tys., czyli 3, 5 miliona zostało 
jak gdyby spłacone, czy ja to dobrze rozumie,  taka jest informacja na stronie 
internetowej Urzędu Miasta i Gminy, jeżeli tak, to ja się bardzo cieszę, to znaczy 
że idziemy w dobrym kierunku, ponieważ jeszcze w styczniu na komisji tutaj 
jeden z radnych pytał i było mówione że zadłużenie nie zmalało,  rozumię że w 
ciągu ostatnich trzech tygodni coś zostało spłacone. To tyle jeśli chodzi o 
projekt budżetu na 2011r. 
Skarbnik Włodzimierz Ladorucki nie znam tej informacji o której tutaj Pani 
mówi że było spłacone zadłużenie w jakieś części, bo to jest fizyczną 
niemożliwością, jeśli było cokolwiek spłacone to tak za miesiąc styczeo ale to 
kwota  stu paru tysięcy złotych tak jak przypadają raty spłat, ponieważ my 
mamy 6 kredytów, przepraszam 5 kredytów i 6 pożyczek czyli co miesiąc coś 
spłacamy, czasem się składa że spłata rat  się nakłada. Tak że jak było coś 
spłacone proszę mi wybaczyd jestem na urlopie  i nie jestem w szczegółach 
rozeznany, a dzisiaj koleżanki nie ma bo wyjechała do Bydgoszczy na szkolenie, 
ale to co przypadło w miesiącu styczniu do spłaty, zostało spłacone i to ja 
mówię to sto parę tysięcy jest najwyżej. A odnosząc się tutaj do sugestii Pani 
radnej dotyczącej ,  załóżmy tych środków wolnych, bo ja tutaj mówiłem ale 
proszę zważyd że my mamy w tym roku do spłaty prawie milion dziewiędset 
tysięcy złotych kredytów i pożyczek. Ten milion osiemdziesiąt pięd tysięcy 
nadwyżki planowane to są  środki na spłaty oraz wolne środki, które wynikną 
jak powiedziałem po zakooczeniu roku i sporządzeniu sprawozdao rocznych. 
Będziemy konkretnie wiedzieli jaka kwota tych wolnych środków jest i wówczas 
sobie możemy odpowiedzied  na ile mamy  tych wolnych środków  żeby sobie 



można było pozwolid na wszelkie wydatki jakie paostwo  przedstawiacie w 
dyskusji i propozycjach wynikających ze spostrzeżeo, potrzeb itd. I to by Tak 
było na dzieo dzisiejszy aż tyle i tylko tyle. Było tak podobnie  w roku 2010, też 
mieliśmy skromny budżet i te inwestycje były bardzo znikome, środki się 
znalazły, dotacje z budżetu paostwa w ramach „schetynówek”  i tak dalej.  
Proszę cierpliwości trochę,  po zakooczeniu roku zobaczymy jaką kasą 
dysponujemy z poprzednich lat plus to co będzie w bieżącym roku posiadad. 
Powiem tyle proszę paostwa, powinniśmy dostad około miliona  z groszami 
dotacji za wybudowane oczyszczalnie przydomowe do dziś z tego co wiem 
środków tych żeśmy nie otrzymali to też będzie możliwośd i to wszystko z tym 
związane, przebudowanie budżetu naprawdę pod potrzeby. Radziłbym tutaj 
szanownym radnym, aby naprawdę przygotowali się i przemyśleli cały szereg 
rzeczy które są niezbędne i wyważyli co na ten rok, co na przyszły itd. Żeby było 
to tak dośd realne i oczywiście od strony możliwości także budżetu bo to 
warunkuje jakby po prostu te wszystkie wspaniałe myśli ale one zawsze są 
dobre i się materializują jeśli jest kasa. Jeśli jest słaba to ten efekt nie zawsze 
jest zadawalający zarówno szanownych radnych jak i nas wszystkich 
mieszkaoców tutejszej gminy. Jeżeli to jest  dostateczne to myślę że tak na tym 
etapie zakooczę . Radni którzy pozostali z poprzedniej kadencji znają jakie były 
te sprawy budżetu i zadao inwestycyjnych które żeśmy zrealizowali jak ulica 
Polna z Jodłową gdzie nie było żadnych szans, znalazła się było wyjście albo 
zaciągnąd kredyt i skorzystad z dotacji albo było by tak jak było dotychczas i nie 
byłoby tyle kredytu i można byłoby to zadanie inwestycyjne to czy inne robid w 
tym roku czy na przyszły ale za jaką cenę bo trzeba uświadomid że z każdym 
rokiem ten zakres robót jeśli chodzi o tworzenie infrastruktury na terenie 
każdej jednostki samorządu to te ceny rosną i one w stosunku do dochodów są 
niewspółmiernie wysokie.  Czasem warto jest wcześniej to zrobid, pożyczyd 
trochę,  spłacad ten kredyt,  bo pożyczki mamy po 60%   umarzane i to jest ta 
możliwośd wykorzystania, ale to są rzeczy które tak wyglądają  i wynikają  z 
różnych regulacji prawnych, które pozwalają załóżmy na właściwy sposób po 
gospodarsku  realizowad te zadania,  a szczególnie jeśli chodzi o tą całą 
infrastrukturę, a tutaj załóżmy miasteczko czy załóżmy jak gmina, to siedlisko, 
chce się stworzyd wszystko to co najlepsze i co możliwe jest do wykorzystania 
tych wszystkich zewnętrznych jak i wewnątrz możliwości po to żeby osiągnąd 
określony cel. To ja ze swojej strony będę miał tyle i życzę żeby właśnie w 
podobny sposób jak w roku 2010 też  się wszystko tak w podobny sposób 
potoczyło w tym roku. 
Przewodnicząca czy ktoś z radnych ma jeszcze jakieś pytania ?  
Janikowska ja bym chciała się zapytad odnośnie mojej przedmówczyni która 
stwierdziła że w tym roku miała byd ulica Sadowa, bo taka jest prawda myśmy 



otrzymali taką informację, że będziemy mieli  wybudowana  ulicę w 2011r.  tzn. 
Pani przewodnicząca Wilioska wyraziła się, że to chodzi o modernizację to nie 
chodzi o modernizację żadną, ponieważ my ulicy nie mamy jak mieszkamy 30 
przeszło lat, więc proszę to zrozumied a jeżeli ja to źle rozumie to byd może w 
Urzędzie Gminy jest ulica jako zrobiona bo ja przynajmniej jak mieszkałam 30 
lat temu, tak do tej pory bez chodnika, bez utwardzonej ulicy, jedynie co zrobił 
Urząd to przywiózł żużel nam, żużel był wyrzucony, nie ukrywam to było 2 razy, 
2 przyczepy były żużla, a poza tym żadne ulice nie były robione i proszę nie 
mówid że tam poszły inwestycje bo to nie były żadne inwestycje i to nie była 
robiona droga i dlatego też nie mogę się z tym zgodzid i absolutnie mnie to 
wcale nie przekonuje i takie obiecanki cacanki, wypisywanie nam że to wtedy i 
wtedy a teraz jeszcze w czasie to dla mnie to nie jest absolutnie żadne 
wytłumaczenie się Urzędu to jest nie poważne nawet tak potraktowanie 
mieszkaoców ulicy Sadowej.  
Skarbnik Włodzimierz Ladorucki  odniosę się tylko do tego pojęcia  
modernizacja, proszę Paostwa inwestycja bo tak to należałoby  rozumied to jest 
ten czas i tylko w ten czas kiedy to osiedle było planowane i były dzielone 
działki i w ten czas trzeba było zrobid infrastrukturę.  
Janikowska ale kto ? 
Skarbnik Włodzimierz Ladorucki  ale proszę poczekad i wytłumaczę, a teraz bo 
ulice które zostały zrobione i program był, to tak nie chciałbym byd może  
troszeczkę takim uszczypliwym ale ta ulica była planowana i jak to osiedle było 
robione , ale się stało jak się stało nie będziemy dochodzid. Modernizacja jest to 
pojęcie właśnie już ulic które są czy to gruntowe czy są w jakiś inny sposób 
ulepszone  itd. Ich przebudowa do pełnej takiej bym powiedział jak to z 
prawdziwego zdarzenia nazywa się modernizacja, i proszę nie rozumied i nie 
kojarzyd tego że tamtej ulicy nie było bo nic nie było robione. Była tylko 
utrzymywana. 
Janikowska nie ma i nie było. 
Skarbnik Włodzimierz Ladorucki  ale proszę to rozumied tę modernizację w taki 
sposób. 
Pani Przewodnicząca czy   jeszcze z pao ma jakieś pytania w związku z 
przedmiotową sprawą. Przepraszam tutaj jeszcze Pan Stępczyoski Jerzy,  
Szanowni Paostwo widzicie jaka jest sytuacja z budżetem w tym roku, wiadomo  
Przewodniczący  Powietrzyoski  powiedział kilka zdao na temat budżetu, 
również  Pani Wilioska  i niezależnie od głosowania, na komisjach różne głosy 
padały, uwag było wiele pod adresem budżetu. Obecny budżet to jeden z 
najtrudniejszych   od lat i nie ma co ukrywad. Zima jest ciężka, po zimie jak 
znam życie do Burmistrza przyjdą kolejki, zarówno i z Chodcza tam gdzie te 
drogi są jeszcze liche albo nie ma ich wcale oraz z terenu sołectw, szczególnie 



sołectw. Jak ktoś jeździ po gminie, a zdarza się czasami w niektórych częściach 
gmin byd , no to jest tragedia. Boję się że te środki które są w budżecie, nie 
wystarczą nawet na małą częśd napraw które trzeba będzie zrobid po okresie 
zimowym. Mówię tutaj jako radny Stępczyoski , ale oczywiście tu są głosy 
radnych z poszczególnych komisji, komisji rolnej infrastruktury które słyszałem, 
komisji budżetu i finansów, komisji obywatelskiej i ochrony środowiska. 
Radnego Szałaoskiego, który mówił o doposażeniu Zakładu Gospodarki 
Komunalnej , bo jeżeli szukamy jakiś elementów dochodowych,  o których 
również Pan Powietrzyoski Kazimierz mówił, to warto byłoby się zastanowid 
nad przyszłością tej firmy, czy chcemy ją w takiej formie jaka jest czy innej. 
Przecież mogłaby robid wiele  rzeczy na rzecz gminy i byd może dla niej 
jednostką dochodową, a nie brad  firm z zewnątrz, jak to w przypadku 
oczyszczalni przydomowych, które wykonywaliśmy.  A tak przy okazji z prośba  
do sołtysów, do rolników którzy nie wpłacili jeszcze środków finansowych  – 
pomóżcie tej gminie i wpładcie te pieniądze, wiem że jest wiele uwag do 
wykonawstwa,  jeżeli wpłacicie te pieniążki   za oczyszczalnie przydomowe, 
będzie też łatwiej Gminie naprawiad , robid drogi. Były również głosy aby dalej 
przekształcad działki rekreacyjne chociaż że one są rolne czyli w sensie 
przeznaczyd środki na dalsze zagospodarowanie tych działek czyli wyłożyd 
pieniądze ale w konsekwencji one te wyższe wpłaty od wczasowiczów zwiększą 
dochody budżetu i gminy. Były również takie tutaj głosy  z komisji aby to co 
mówiłem te zagospodarowanie terenu nad jeziorem, byd może Zakład  
Gospodarki Komunalnej mógłby troszeczkę odremontowad ten hangar, wziąd 
wypożyczad, lizingowad sprzęt pływający, zarabiad na tym. Byłyby wpływy do 
budżetu gminy, jeden mieszkaniec miałby pracę  z terenu Chodcza miałby 
możliwośd zatrudnienia. Były również głosy takie po stronie dochodów, żeby 
szukad dochodów gminy, aby na przykład na okres lata szczególnie gdy jest 
bardzo dużo wczasowiczów , osób z zewnątrz, zarabiad na miejscach 
parkingowych które posiadamy, jakieś nie wielkie opłaty za godzinę, nie wiem 
złotówka, a tych samochodów jest mnóstwo, byd może to też dałoby jakiś 
wpływ do budżetu gminy.   
     Należy podjąd  zdecydowane działania aby środków finansowych pozyskad.  
Te środki , które są w budżecie  będzie ich brak na remonty dróg. Należy 
również zastanowid się nad przyszłością Zakładu Gospodarki Komunalnej w 
Chopdczu, czy nie mogłaby realizowad zadao na rzecz Gminy. Przekształcad 
działki z rolnych na letniskowe.  Padały  również głosy  zagospodarowania 
terenów nad jeziorem, zagospodarowanie hangaru, zakupid sprzęt i wypożyczad 
ten sprzęt. Zarabiad na miejscach parkingowych – wpływy do budżetu będą . 
My  jako nowo wybrani radni zetknęliśmy  się z tym stanem projektu budżetu, 
nie wielki był wpływ i na pewno są słuszne głosy tutaj mieszkaoców ulicy 



Sadowej, bo pamiętam że rzeczywiście od 30 lat czekają na tą swoją drogę, ona 
jest w planie na rok 2012 i ja myślę że tu radni w większości spotkanie jest w 
planie  przewidziane i ja myślę że jeżeli będzie możliwośd tą sprawę wesprzed 
to na pewno będzie ona wsparta i paostwo się doczekacie w 2012 roku tej 
drogi, wiem że to późno, ale z tego budżetu proszę paostwa wasze szanse są 
nie wielkie ale są. To tylko tyle mogę powiedzied.  
Pani Przewodnicząca – proszę o zabranie głosu - Pan Powietrzyoski. 
 Pan Powietrzyoski szanowni paostwo jeszcze dwa słowa, z reguły nie jestem 
gadułą ale, drodzy paostwo powiem to co kiedyś na komisji powiedział 
skarbnik, na komisji budżetowej, szanowni paostwo analizowałem budżety w 
gminie Chodecz kilka lat wstecz i jest tak, „nie ma cudów,” masz dochody masz 
wydatki i jeśli w ciągu kilku ostatnich lat dochody nam nie rosną, stoją w 
miejscu, bądź mamy zwolnienia z podatków to niestety wszyscy płacimy 
podatki??? Każdy wpłaci, płacimy PIT, CIT, i coś jeszcze, tak samo musimy  
płacid te daniny dla gminy, więc albo burmistrz musi zrobid tak, albo szukad 
dochodów w podatkach, albo szukad dochodów jak mówimy w przekształceniu 
działek, albo szukad dochodów na plaży miejskiej, gdziekolwiek czy na tych 
parkingach, musimy na siłę szukad dochodów, z jednej strony, a z drugiej strony 
musimy robid  wszystko, żeby po stronie wydatków tego budżetu szukad 
oszczędności i po to nowa rada, nowa komisja budżetowa na swych pierwszych 
posiedzeniach poprosiła  kierowników jednostek samorządowych żeby nam 
pokazali kogo zatrudniają co nie znaczy że jak oni nam powiedzieli  że mamy 
tyle i tyle etatów to już nic nie można zrobid dalej, to już fajnie.  Nie,  my 
musimy dalej próbowad szukad pieniędzy. Ktoś, kto pracuje na etacie ma 
godnie zarabiad, ma bardzo godnie pracowad, ma znosid wszystko ale ma 
zarabiad, nie może udawad że pracuje a ktoś będzie udawał że jemu płaci. 
Sprawa druga, mamy zaplanowane na następny czwartek posiedzenie komisji 
budżetowej na której poprosimy znowu tychże kierowników jednostek 
samorządowych, a od czegoś trzeba zacząd  w jaki sposób mają podpisane 
umowy z firmami  telefonicznymi. Chodzi o telefony stacjonarne, komórkowe i 
inne. Naszym zdaniem   uważamy, że z  budżetu wydajemy zbyt dużo pieniędzy 
na telefony,  porozmawiam tutaj z kolegami i koleżankami radnymi, że tak 
będzie przebiegad ta kadencja rady. Będziemy starad się szukad pieniędzy i 
oszczędzad.   Jest dzisiaj silna reprezentacja ulicy Sadowej, jak pan skarbnik 
tutaj mówił, budżet napisany i przedstawiany dzisiaj to jest taki i taki, później   
się wiele dzieje w ciągu roku budżetowego, że się spotykamy kilkanaście razy i 
zmieniamy, szukamy, bo się okazuje ktoś gdzieś tam jakiś konkurs rozpisał, ktoś 
gdzieś tam coś, jakieś jest działanie na które są środki. Drodzy paostwo wasza 
ulica, bo czuję pewien dyskomfort, bo była zrobiona ulica Polna i ulica Jodłowa, 
tak ale na te dwie ulice drodzy paostwo,  Gmina Chodecz wygrała środki w 



dziale  „ schetynówek”.  Pan Powietrzyoski proszę paostwa nie zagłębiajmy się 
w szczegóły. 
Skarbnik Włodzimierz Ladorucki proszę paostwa, żeby paostwa ambicje 
uwzględnid to ulica Sadowa w tym programie z tych „schetynówek” nie spełnia 
żadnych warunków, bo przede wszystkim podstawowy warunek, 
modernizowanie ulicy ma służyd połączenie jakiejś drogi głównej z tą ulicą, a w 
waszym przypadku nie ma. Ulica Polna i ulica Jodłowa z jednej strony łączy ulicę 
Zwycięstwa gdzie jest drogą powiatową i z drugiej strony wychodząc tutaj koło 
szkoły do drogi wojewódzkiej i taka była możliwośd wprowadzenia tego zadania 
do realizacji i otrzymania 62% środków na sfinansowanie  zadania  i proszę 
rozumied że tu jest wybór, albo robimy coś przy pomocy środków na 
warunkach jakie ktoś określa albo robimy to na co nas stad i bez dotacji i byśmy 
tą ulicę Polną nie uwzględniając tego momentu jeszcze za 3 lub 4 lata nie 
pobudowali za te koszty jakie żeśmy ponieśli w roku 2010. To tak wygląda, 
proszę paostwa. My tutaj nie mamy za dużo do wyboru, ja jeszcze sięgnę dalej, 
tak jak i była taka mowa o ulicy Bukowej że była pierwsza zrobiona, bo pan 
przewodniczący komisji budżetu i finansów tam mieszka. To była nie prawda , 
bo ta ulica była po obu stronach zabudowana, tam było tylu mieszkaoców, że 
jak żeśmy chcieli zrobid Lipową, no niestety jest za mało korzystających, to są 
pewne uwarunkowania których wy sobie nie zdajecie sprawy żeby można było 
otrzymad itd. To są te wszystkie rzeczy które najogólniej wam tu przedstawiam, 
jakie mamy dylematy, pan Burmistrz i Rada po to są,  żeby pogodzid to 
wszystko, ale to się nie da pogodzid bo kwestią  wyboru, są 62% czyli ponad 
milion złotych, no nie korzystad z tego, tak to jest że człowiek jest postawiony 
pod pewnymi faktami do wyboru, albo tak albo nie.  
Pani Danuta Warszawska bardzo proszę Radna Grażyna Wilioska 
Wiceprzewodnicząca Rady - bardzo dobrze, że tak mówimy o tych dochodach,  
czy ja bym mogła taki wniosek formalny postawid , może byśmy tak pana 
Burmistrza  zobowiązali , że jeżeli np. umarza podatki raz kwartalnie, że osoba 
która np. składa prośbę o umorzenie żeby napisała – wyrażam zgodę na 
upublicznienie moich danych i raz na kwartał np. taka lista żeby się znalazła na 
tablicy ogłoszeo  w Urzędzie Miasta i Gminy, w Internecie, nazwisko i kwota 
umorzona bez danych adresowych.  
Pani Danuta Warszawska proszę jeszcze o udzielenie głosu Panu Burmistrzowi.  
Burmistrz Kazimierz Sawioski przemyślimy  ten temat pani radnej Grażyny 
Wilioskiej odnośnie tych umorzeo, bo naprawdę jest tu kłopot bardzo wielki,  
wiecie paostwo że w tym roku wiele wykonano zadao , gmina otrzymała 
dotacje od wojewody . W tym roku mamy podtopienia, wiele gruntów znalazło 
się pod wodą, wiele piwnic  zostało zalanych,  więc tych  podao  o umorzenia 



będzie wiele. Uważam, że podao w sprawie umorzeo wiosną  będzie jeszcze 
więcej. 
Przewodnicząca Danuta Warszawaka - udzielam głosu panu Stempczyoskiemu. 
Pan Stempczyoski  ja w drodze uzupełnienia, że na jednego mieszkaoca w 
miasteczku tak przeliczyłem ten budżet przypada  około 2,200zł  na jednego 
człowieka i z tego mówię gmina musi utrzymad całą infrastrukturę, oświatę, 
administrację, sprawy kultury itd. Jesteśmy niestety gminą biedną, tak to 
wychodzi i dlatego stąd te nasze działania żeby znaleźd środki wolne, 
dodatkowe, żeby zaoszczędzid na czym się da, żeby przeznaczyd między innymi 
na paostwa ulice i na inne potrzebne rzeczy na inwestycje na drogi wiejskie itd. 
Taka jest sytuacja na dzisiaj, byd może się coś zmieni, ale jeżeli kryzys będzie się 
rozszerzał, czy przyjdzie rzeczywiście taka fala którą tu wszyscy zapowiadają, to 
też nie można powiedzied że będzie jeszcze gorzej. Jeszcze jedna uwaga mała, 
tutaj w gronie radnych  rozmawialiśmy  że, się naród bogaci, ja wiem że 
niektórzy nie mają, bo naprawdę nie mają, jest bieda i nie tylko na wsi, ale jest 
częśd osób których stad żeby płacid te podatki, to co pan Burmistrz mówił, 
podtopienia coś tam, coś tam, żeby nie zapłacid, mówię każdy grosz jest ważny, 
bo za te zapłacone podatki  można na terenie sołectw czy w Chodczu  wykonad 
określone zadanie . Dziękuję. 
Przewodnicząca Danuta Warszawska dziękuje, czy ktoś jeszcze miałby pod tym 
względem pytania? Więc przejdziemy do  sprawy wniosku  Pani Wilioskiej, 
wniosku formalnego, przegłosujemy to czy rada zajmie się przeanalizowaniem 
tego wniosku, a więc również  poddanie pod komisje tak. Wniosek jest taki , że 
Pani Grażyna Wilioska zgłasza o kwartalne wywieszanie list w miejscach ogólnie 
dostępnych  nazwiska osób i kwoty  umorzonego  podatku.  
Pan Burmistrz ja powiedziałem, że to jest kwestia jeszcze ustawowa, ja nie 
wiem, to nie jest taka prosta sprawa wywieszania  takich  informacji.   
Pani Przewodnicząca Danuta Warszawska, może pod tym względem zapoznamy 
się z opinią Pani Mecenas i pod  względem  prawnym rozstrzygnie tą sprawę.  
Pani Grażyno zajmiemy się również tym , damy to na odpowiednie komisje żeby 
się tym zajęły.  
Czy jeszcze są jakieś pytania związane z budżetem na rok 2011, bardzo proszę. t 
Pan  Jóźwiak Zdzisław  ja chciałem zapytad na temat budowy drogi Strzygi – 
Łakno –Łania, po prostu kiedy ta inwestycja zostanie wprowadzona do budżetu 
gminy. 
Pani Przewodnicząca bardzo proszę Panie Burmistrzu.  
Pan Burmistrz Kazimierz Sawioski ta droga jest  przyjeta na zasadach 
„schetynówek’ od wojewody jest to realna sprawa że w tym roku wejdzie  do 
realizacji, prowadziłem  rozmowy i jest  pewne jedynie to kwestia pieniędzy w 
budżecie naszym, ażeby to weszło do realizacji.  



Przewodnicząca Danuta Warszawska czy są jeszcze jakieś pytania związane z 
budżetem na rok 2011, nie widzę, a Pan , bardzo proszę. 
Pan  Sołtys z Woli Adamowej wysoka rado , panie Burmistrzu , zaproszeni 
goście,  chodzi mi tutaj, że nic się nie wspomina o dalszym kontynuowaniu 
oczyszczalni ścieków przydomowych, tu zawarta była umowa z działki ….. bo 
wykonawcy byli inni co wykonywali i mam zgłoszenia i sam na własnej skórze 
odczułem to że woda wybija w łazienkach, no i po prostu w dużo wypadkach 
tak jak na Nowinach gdzie jest nieco niżej to nie odbiera ta oczyszczalnia 
ścieków, co będziemy robid jeśli powtórzy się los taki jak w zeszłym roku zima i 
teraz wiosna, obecny rok to zostanie, bo już mamy jeziora na polach i 
lodowiska, możemy sport uprawiad. Bo jadąc szosą wojewódzką do Włocławka 
to możemy spojrzed na prawo i lewo i zobaczymy jak wyglądają pola . Ja tutaj 
nie słyszę wspomnienia o dalszej kontynuacji tego planu. Czy będzie robione  
droga Wola Adamowa. Sprawa tej  droga  przewija  się  już nie na jednej 
komisji. Bardzo  często poruszałem sprawę tej  drogi,  2 przyczepy szlaki jeżeli 
zostaną nawiezione  to przejadą samochody z burakami po 30 ton i plus 
naczepa z ciągnikiem, więc  żużel  poleci w pole, a jeśli dojdziemy do gliny to się 
utopimy. Droga ta musi byd wykonana z nawierzchnia asfaltową. 
Przewodnicząca Danuta Warszawska udziela głosu Panu Burmistrzowi. 
Burmistrz  Panie Sołtysie, my musimy w pierwszej kolejności posiadad 
odpowiednie środki finansowe w budżecie, aby można było przystąpid do jej 
realizacji. W pierwszej kolejności należy  skooczyd  drogi, które są rozpoczęte, 
na które posiadamy opracowane plany realizacyjne. Na wiosnę powołamy 
komisję , która zbada całokształt  wykonanych oczyszczalni przydomowych, jak 
one zostały wykonane i jak funkcjonują.  Jak były wykonywane było sucho i 
funkcjonowanie ich było dobre , przy nadmiernych opadach funkcjonalnośd ich 
zupełnie się zmieniła.     
Przewodnicząca Rady Miejskiej proszę o zabranie głosu , radny  Jerzy 
Stempczyoski - jeszcze raz proszę i apeluję do sołtysów , aby ci rolnicy którzy 
mogą dokonad wpłat za wykonana oczyszczalnie przydomową dokonali tego, 
ponieważ na obecna chwilę zapłaciła 1/3 rolników.  
Przewodnicząca Rady Miejskiej, czy jeszcze ktoś z radnych i spoza rady chce 
zabrad głos  w dyskusji nad budżetem roku 2011.   Nie widzę, zamykam 
dyskusję . Przystępuję  do  odczytania  projektu uchwały w sprawie  uchwalenia 
budżetu Miasta i Gminy Chodecz na rok 2011. Przewodnicząca Rady odczytała 
projekt uchwały i poddała pod głosowanie. Za przyjęciem uchwały  głosowało 9 
radnych, przeciwnych nie było, wstrzymało się od głosu 6 radnych – liczenia 
głosów dokonał Wiceprzewodniczący Jerzy Szałaoski.  Uchwała Nr V/17/11  
Rady Miejskiej w Chodczu w sprawie uchwalenia budżetu Miasta i Gminy 



Chodecz na rok 2011 została podjęta i stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu.                                                                           
Ad. 5. Podjęcie uchwały w sprawie  określenia warunków i trybu finansowania  
       rozwoju sportu przez Miasto i Gminę Chodecz. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej Danuta Warszawska  przechodzimy do 
kolejnego punktu porządku obrad jakim jest podjęcie uchwały w sprawie 
określenia  warunków i trybu finansowania rozwoju sportu kwalifikowanego 
przez Miasto i Gminę Chodecz. W związku z tym proszę  Pana Janusza 
Chyzioskiego o przedłożenie informacji  w  przedmiotowej sprawie . 
Pan Janusz Chyzioski pracownik Urzędu Miasta i Gminy przekazał , iż uchwała 
określa cel publiczny w odniesieniu do realizacji zadania własnego , określa 
warunki i tryb finansowania realizacji zadania własnego. Tworzenie warunków 
w tym organizacyjnych sprzyjających rozwojowi sportu stanowi zadanie własne 
Miasta i Gminy Chodecz. Zadanie własne jest realizowane poprzez  
przyznawanie dotacji celowych dla klubu sportowego działającego na terenie 
Miasta i Gminy Chodecz. Po przedłożeniu informacji , Przewodnicząca Rady –
proszę  o dyskusję w powyższym temacie. Proszę Pan radny Stempczyoski Jerzy 
chodzi o to, że dla stowarzyszeo, które nie prowadzą wolontariatu, to Burmistrz 
ma możliwośd wsparcia finansowego zadao przyjętych przez stowarzyszenia. W 
poprzednich latach  stowarzyszenia były wspomagane, tak więc i w tym roku  
będzie taka możliwośd po przyjęciu tej uchwały. 
 Przewodnicząca Rady , jeżeli nie ma już chętnych do dyskusji w tym temacie, 
zamykam dyskusje i proszę Panią Wiceprzewodniczącą o odczytanie  projektu 
uchwały w przedmiotowym temacie.  Poddaję uchwałę pod głosowanie. Za 
podjęciem uchwały głosowało 15 radnych, przeciwnych nie ma, 
wstrzymujących również nie ma. Uchwała Nr V/18/11 Rady Miejskiej w sprawie  
określenia warunków i trybu finansowania rozwoju sportu przez Miasto i Gminę 
Chodecz została podjęta i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.               
Ad. 6. Podjęcie uchwały w sprawie przeprowadzenia wyborów do organów  
       jednostek pomocniczych Miasta i Gminy Chodecz. 
Przewodnicząca Rady proszę Pana Sekretarza Miasta i Gminy Chodecz o      
przedłożenie informacji w sprawie  przeprowadzenia wyborów do organów  
jednostek pomocniczych  jakimi są  sołectwa w Gminie i Samorząd 
Mieszkaoców Miasta w Chodczu . 
Pan Benedykt Nowakowski w związku z ustawą o samorządzie gminnym  art. 35 
ustawy, który mówi, że organizację i zakres działania jednostki pomocniczej 
określa rada gminy odrębnym  statutem i który określa w szczególności nazwę i 
obszar jednostki pomocniczej, zasady i tryb wyborów organów jednostki 
pomocniczej, organizację i zadania organów jednostki pomocniczej, oraz w 
związku z § 20 Statutu sołectwa wybory sołtysa i Rady sołeckiej zarzadza Rada 



Miejska w formie uchwały. Pierwsze wybory muszą się odbyd w trzy miesiące 
po wyborze rady. Zebranie wiejskie na którym ma byd dokonany wybór sołtysa i 
rady sołeckiej zwołuje Burmistrz określając miejsce, dzieo i godzinę zebrania  i 
informuje o tym mieszkaoców sołectwa pismem co najmniej 3 dni przed 
wyznaczoną datą zebrania. W związku z tym  zarządza się przeprowadzenie 
wyborów sołtysów , rad sołeckich i samorządu mieszkaoców miasta na terenie 
Miasta i Gminy Chodecz  w okresie  od 08.02.2011r. do 21.02.2011r. wraz z 
opracowaniem  i ustaleniem harmonogramu zebrao wiejskich oraz miasta  i 
powiadomienia mieszkaoców poszczególnych sołectw.  
Przewodnicząca Rady dziękuję Panu Sekretarzowi za przedłożony temat, 
zapraszam  radnych , sołtysów  oraz  zaproszonych gości do dyskusji. Nie widzę 
nikogo chętnego do dyskusji, zamykam i przystępuję do odczytania projektu 
uchwały, proszę Panią Grażynę Wilioską do odczytania projektu uchwały.  
Przystępujemy do głosowania, kto z radnych jest za przyjęciem uchwały w 
przedłożonej formie, za podjęciem głosowało 15 radnych, tj. jednogłośnie. 
Przeciwnych nie było, jak również wstrzymujących nie było. Uchwała   
Nr V/19/11  Rady Miejskiej  w sprawie  przeprowadzenia wyborów do organów  
jednostek pomocniczych Miasta i Gminy Chodecz  została podjęta i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.       
Ad. 7. Podjęcie uchwały w sprawie  przyjęcia planów pracy stałych  Komisji  
Rady Miejskiej oraz planu kontroli Komisji Rewizyjnej na  2011r. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej przechodzimy do kolejnego punktu porządku 
obrad sesji Rady Miejskiej  w temacie przyjęcia planów pracy na 2011 rok 
stałych Komisji Rady Miejskiej. Proszę jako pierwsza przedstawi projekt planu 
kontroli  Komisji Rewizyjnej  Pani Ewa Kwiatkowska. 
Radna Kwiatkowska Ewa odczytała projekt planu kontroli Komisji Rewizyjnej.  
Następnie Przewodnicząca Rady poprosiła Pana Kazimierza Powietrzyoskiego o 
odczytanie projektu planu pracy Komisji Budżetu i Finansów. Pan Kazimierz 
Powietrzyoski odczytał  projekt planu pracy. W następnej kolejności 
Przewodnicząca Rady poprosiła radnego Przewodniczącego Komisji Rolnej  
i Infrastruktury Technicznej Pana Wiesława Feliniaka. Pan Feliniak odczytał  
projekt planu pracy tejże Komisji. Następnie poprosiła Przewodniczącego 
Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska odczytał Przewodniczący Pan  Jerzy 
Stempczyoski. Pani Przewodnicząca Rady  dalej poprosiła Panią Grażynę 
Wilioską o przedłożenie projektu planu pracy  Komisji Oświaty, Zdrowia, Kultury 
i Sportu. 
Po przedłożeniu przez Przewodniczących projektów planów pracy, 
Przewodnicząca Rady poprosiła Panią Grażynę Wilioską Wiceprzewodniczącą o 
odczytanie projektu uchwały w  sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji 
Rady Miejskiej oraz planu kontroli Komisji Rewizyjnej.  



Przewodnicząca Rady poprosiła radnych o przystąpienie przegłosowania 
przedmiotowej uchwały. Za podjęciem uchwały głosowało 15 radnych, 
przeciwnych nie było, wstrzymujących nie było. Uchwała  Nr V/20/11  Rady 
Miejskiej  w sprawie przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Miejskiej oraz 
planu kontroli Komisji Rewizyjnej została podjęta i stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 

   Ad.  8.  Interpelacje i zapytania radnych. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej proszę a radnych o zgłaszanie interpelacji i 
zapytao. Nie widzę chętnych radnych  do zgłaszania  interpelacji jak i zapytao, 
przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. 
Ad.  9.  Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
Przewodnicząca Rady odczytam pisma jakie wpłynęły do Rady Miejskiej , a są 
to: 
- pismo mieszkaoców ulicy Sadowej, 
- pismo Pana Wojciechowskiego z Brzyszewa, 
- pismo Pana Grzanki Pawła, 
Odczytane pisma zostaną skierowane na posiedzenie Komisji Rolnej i 
Infrastruktury Technicznej, która rozpozna wszystkie sprawy związane  z ich 
treścią. 
Pani Gadziomska poruszyła sprawę składanych pism , udzielanie odpowiedzi na 
nie, oraz remont drogi w miejscowości Psary. Droga ta została naprawiona, 
jednakże jest wiele do życzenia w jej funkcjonalności. 
Pani Marila Kubacka poinformowała zebranych o prowadzeniu biura które jest 
dla potrzeb mieszkaoców i rolników Gminy Chodecz. Funkcjonuje w 
poniedziałki i czwartki w godzinach od 8,30 do 13,oo. Biuro będzie się 
zajmowało wypełnianiem wniosków do Agencji, sprawą  VAT, w przyszłości 
może nawet rozliczaniem PIT. 
Pani Barbara Krawiecka wskazała na małe, wręcz skromne pozyskiwanie 
środków finansowych z „ Dorzecza Zgłowiączki „w stosunku do innych Gmin.  
A można byłoby pozyskad środki na potrzebny dla naszego środowiska Dom 
Kultury. Zagospodarowad , zmodernizowad  obiekt po byłym Klubie na ulicy 
Ogrodowej. Zwróciła się z zapytaniem , czy my jako organizacja KGW możemy 
liczyd na ten obiekt na ulicy Ogrodowej, aby funkcjonował. Zwróciła się również 
z zapytaniem: 
- czy już są wyprostowane sprawy z aktami notarialnymi mieszkao w blkach w 
Chodczu, 
- czy pieniądze ze sprzedazy szkoły w Woli Adamowej zostana przeznaczone na 
Klub Kultury w Chodczu, 
- konserwacja rzeczki Chodeczki są pieniądze w budżecie, a koryto rzeki nie jest 
regulowane, zarasta trzciną i chwastami. 



Komendant Policji Pan Wojciechowski Józef zwrócił się do Burmistrza Chodcza  
o możliwośd  udziału w zebraniach wiejskich policji. 
Pan Kazimierz Sawioski Burmistrz Chodcza odpowiedział iż nie widzi przeszkód i 
przedstawiciele policji mogą brad udział w zebraniach. 

 Ad. 10.  Zakooczenie obrad sesji . 
Przewodnicząca  Rady zamykam obrady dzisiejszej sesji Rady Miejskiej. 
 

                                                                                                  Przewodniczący 
                                                                                                                         Rady Miejskiej 
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